
[а], [ε], [e], [i] 

 написання позиція приклади 

Звук [а] – передного ряду, відкритий. 

а, à 

 

початок слова, середина чи кінець, за 

винятком позицій перед m,n та у 

кінці слова перед [z], в закінченнях -

as,-asse та â, де вказана літера 

вимовляється як найбільш 

відкритий звук заднього ряду (tâche, 

gaz, las, lasse)* 

caravane 

là 

Звук [ε] – відкритий переднього ряду. 

è 

ê 

е 

е 

et 

ai 

ei 

aî 

es 

est 

 

 

у закритому складі* 

перед подвоєними приголосними 

у кінці слова 

завжди 

завжди 

завжди 

дієслово être у 2 особі однини 

дієслово être у 3 особі однини 

mère 

tête 

traverse 

belle 

ballet 

paire 

beige 

paraître 

tu es 

il est, elle est 

Звук [e] – закритий, переднього ряду 

é 

er 

ez 

односкладові 

службові 

слова 

 

кінець слова 

année 

parler 

parlez, chez 

les, des,  

mes, ces,   

et [e] 

Звук [i] – закритий голосний переднього ряду. 

i 

î 

y 

 il 

gîte 

rythme 
 

1) ma, ta, panama, bal, date, dame, rame, fade, malade, parade, madame, banane, pas, 

bas, tas, mas, ananas;  balle, malle, jarre, salle, chasse, natte, datte; gramme, 

2) père, Adèle, très, près, pelle, dette, selle, terre, parterre, lettre, serre, mettre, adresse, 

benne, baie, mais, chaise, chaire, aise, fraise, jamais, lac, sac, sec, grec, cravate, crabe, classe, 

Clavel, javel, perle, merle, Serge,   graisse, Germaine, Seine, peine, reine, pleine, navet, jarret; 

3) dé, marché, musée, poupée, étage, cinéma, épicerie, dictée, nez, cache-nez, boucher, 

boulanger, présenter, écouter, répéter, tes; 

4) lire, ami, il, il lit, titane, tissage, titi, tirade, tiret, tige, active, fictive, primitive, 

diriger,  maladie, tragédie, prédire, type, gypse, myrte, bicyclette, gymnaste, cycliste, Vichy, 

Pyrénées; naïf, naïve, haïr, haï, maïs, laïque, laïcité, abîme, île, épître, gîte. 

 


